
Z A P I S N I K 
Sa II sjednice Savjeta za	  zaštitu	  od	  diskriminacije 

 

Dana 07. novembra 2012. godine održana	  je	  sjednica	  Savjeta	  za	  zaštitu	  od	  diskriminacije	  
kojom je predsjedavao predsjednik Vlade Crne Gore dr Igor	  Lukšić. 

 

Sjednici Savjeta prisustvovali su sledeći	  članovi Savjeta: potpredsjednik Vlade Crne Gore 

i ministar pravde i ljudskih prava Duško	  Marković, ministar rada i socijalnog staranja 

Suad Numanović, ministar zdravlja Miodrag Radunović, ministar prosvjete i sporta 

Slavoljub	   Stijepović, savjetnik predsjednika Vlade Jovan	   Kojičić, predstavnici NVO 

sektora i to, izvršni	   direktor	   Centra	   za	   antidiskriminaciju	   EKVISTA Milan	   Šaranović, 

izvršna	  direktorka	  Centra	  za	  građansko	  obrazovanje	  (CGO) Daliborka	  Uljarević, izvršni	  
direktor LGBT Foruma ''Progres'' Zdravko	  Cimbaljević i	  izvršna	  direktorka	  Instituta	  za	  
socijalnu inkluziju Biljana	  Alković. 

Umjesto	   člana Savjeta Slavice Jauković ispred Saveza sindikata CG prisustvovala je 
Ljubica	  Nikolić. 

 

Sjednici iz opravdanih razloga nije prisustvovala: pomoćnik ministra pravde i ljudskih 

prava i sekretar Savjeta Blanka	  Radošević	  - Marović. 

 

Za	   potrebe	   razmatranja	   pojedinih	   tačaka	   dnevnog	   reda	   pozvani su da prisustvuju 

sjednici Savjeta: pomoćnik	  ministra za manjinska prava Sabahudin Delić, pomoćnica 

ministra pravde i ljudskih prava Svetlana Rajković i predsjednik	  Udruženja	  raseljenih 

Roma	  i	  Egipćana u Crnoj Gori Gani Pajazitaj. 
 

Sjednicu je otvorio predsjednik Savjeta	   dr	   Igor	   Lukšić predlogom za usvajanje 
Zapisnika sa prethodne sjednice Savjeta. Nakon usvajanja Zapisnika,	  Savjet	  je	  prešao	  na 

tačku	  2 dnevnog reda, odnosno raspravu o Predlogu Poslovnika o radu Savjeta. 
 
Tačka	  2	  – Predlog POSLOVNIKA O RADU SAVJETA 
 
Izvršna	  direktorka	  NVO	  Centar	  za	  građansko	  obrazovanje (CGO), Daliborka	  Uljarević je 

iznijela primjedbu na operativnost rada Savjeta,	   napominjući	   da	   je	   u prethodnom 

periodu Savjet zasijedao samo jednom, kao i da, suprotno uobičajenoj	  praksi, pojedini 

članovi	  Savjeta	  šalju	  svoje	  predstavnike	  na	  sjednice.	  Takođe,	  zatražila	  je	  da	  izvjestioci po 

pojedinim	   tačkama	   dnevnog reda prisustvuju sjednici samo dok se raspravlja o tim 

tačkama ili da se u suprotnom sjednice Savjeta u cjelosti otvore za javnost.  

 

Na osnovu tog komentara predsjednik Savjeta dr Igor	   Lukšić je	   predložio	   da	   se	  
Poslovnikom	   definiše	   pozicija onih koji prisustvuju sjednici, te je nakon rasprave 

ZAKLJUČENO DA: članovi	  Savjeta	  ne	  mogu	  slati	  svoje	  zamjenike, a oni koji su tu u 
svojstvu	   učešća	   u	   raspravi	   po	   određenim	   tačkama, mogu se	   izjašnjavati	   kao	  
izvjestioci, samo u	  tačkama	  zbog	  kojih su pozvani.  
 

Nakon	  toga	  je	  pristupljeno	  raspravi	  u	  vezi	  sa	  spornim	  stavkama	  u	  članovima 3, 6, 8, 15 i 

16 Poslovnika o radu Savjeta za	  zaštitu	  od	  diskriminacije	  kojima	  se	  određuju	  dužnosti	  i 
prava članova	   Savjeta (čl.	   3),	   način	   i	   dinamika	   održavanja	   sjednica	   Savjeta	   (čl. 6),  

sazivanje	   sjednica	   Savjeta	   i	   učešće	   drugih	   lica	   u	   njegovom	   radu	   (čl.	   8),	   mogućnost	  
obrazovanja	  radnih	  grupa	  Savjeta	  (čl.	  15)	  i	  pitanja	  finansiranja	  rada	  Savjeta	  (čl.	  16). 



Savjetnik predsjednika Vlade dr Jovan	  Kojičić je	   upoznao	   članove	  Vlade	   sa	   dodatnim 

materijalom,	   a	   koji	   se	   odnosio	   na	   prijedlog	   članova	   Savjeta	   iz	   reda	   NVO	   sektora	   oko	  
pojedinih	   rješenja	   u	   okviru	   Poslovnika (čl.	   6	   i	   16), dok iz sindikata nije bilo dodatnih 

prijedloga. Njegovo izlaganje je dopunila Daliborka	   Uljarević,	   pojasnivši	   neke	   od 

traženih	   intervencija	   na	   nacrt	   Poslovnika,	   a	   posebno	   u	   dijelu	   formiranja	   radnih	   grupa	  
Savjeta.                                                                                  

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                

Predsjednik Savjeta Igor	   Lukšić je	   naglasio	   da	   je	   veoma	   važno	   što	   je	   Poslovnikom, 
članom	   15,	   regulisana	   mogućnost	   formiranja	   radnih	   grupa	   Savjeta,	   te	   da	   će	  
prilikom	   formiranja	   istih,	   posebnom	   odlukom	   biti	   precizirano	   šta	   su	   njihove	  
nadležnosti,	   kome	   podnose	   izvještaj,	   ko	   učestvuje u njihovom radu, itd. Samim 
tim,	   ocijenjeno	   da	   nema	   potrebe	   opterećivati	   Poslovnik	   odredbama	   koje	   su	  
sastavni	  dio	  odluke	  o	  formiranju	  pojedinačnih	  radnih	  grupa. 

Na	   kraju	   rasprave	   o	   članu	   3	   predloženog	   Poslovnika	   o	   radu	   Savjeta,	   ZAKLJUČENO	   JE	  
SLJEDEĆE:  

Član	   3,	   stav	   3	   glasi:	   ''U	   slučaju	   spriječenosti	   članovi/ce	   Savjeta	   dužni	   su	   unaprijed	   da	  
opravdaju svoj izostanak sa sjednice	  obavještenjem	  predsjednika/ce, odnosno sekretara/ke 
Savjeta,	   o	   čemu	   predsjednik	   obavještava	   Savjet	   na	   početku	   sjednice.	   U	   tom	   slučaju	   član	  
Savjeta	  može	  dostaviti	  svoje	  mišljenje	  o	  pojedinim	  tačkama	  dnevnog	  reda	  sjednice	  kojoj	  ne	  
prisustvuje,	  na	  način	  koji	  u	  tom	  slučaju,	  odredi	  predsjednik	  Savjeta''.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                      

U nastavku sjednice Daliborka Uljarević se	  vratila	  na	  pitanje	   frekvetnosti	  održavanja	  
istih tražeći	  da	  se	  to	  Poslovnikom	  jasno	  precizira,	  sugerišući	  da	  to	  bude	  najmanje	  četiri	  
puta	  godišnje.	   

U	  raspravu	  po	  pitanju	  člana	  6	  Predloga	  poslovnika	  uključio	  se	   i	  potpredsjednik	  Vlade	  i	  
ministar pravde i ljudskih prava Duško	  Marković,	   koji	   je	   podržao	   predlog	   da,	   pored	  
predsjednika Savjeta, inicijativu	   za	   sazivanje	   sjednice	   Savjeta	   može	   podnijeti	  
najmanje	   tri	   člana	   Savjeta	   uz	   sugestiju	  da,	   o	   toj	   inicijativi,	   odlučuje	   predsjednik 

Savjeta.  
 

U okviru	  diskusije	  o	  dinamici	  održavanja	  sjednica	  Savjeta	  u	  kojoj	  su	  učestvovali	  i izvršni	  
direktor Centra za antidiskriminaciju Ekvista Milan	   Šaranović, izvršni	   direktor	   LGBT	  
Foruma ''Progres'' Zdravko	   Cimbaljević,	   savjetnik predsjednika Vlade Jovan	  Kojičić, 

kao i sam predsjednik Vlade dr Igor	  Lukšić, ZAKLJUČENO	  JE	  SLEDEĆE: 
 

Član	  6	  stav 1 glasi: ''Sjednice	  Savjeta	  održavaju	   se	  po	  potrebi,	   a	  po	  pravilu	   jednom	  u	   tri	  
mjeseca.	  Sjednice	  Savjeta	  može	  sazvati	  predsjednik	  Savjeta	  na	  sopstvenu	   inicijativu	   ili	  na	  
inicijativu	  najmanje	  tri	  člana	  Savjeta	  o	  čijoj	  inicijativi	  odlučuje	  predsjednik.'' 
 

Takođe,	  ZAKLJUČENO	   JE da se kod	   člana	  6	  doda	   stav	  3	  koji glasi: „Sjednice Savjeta se 
mogu,	   po	   potrebi,	   (u	   slučaju	   rješavanja	   pojedinačnih	   i	   hitnih	   slučajeva),	   održati	   i	  
elektronskim putem.“ s tim da se i u	   članu	   7	   Poslovnika doda stav 3: „Za	   punovažno	  
odlučivanje	   elektronskim	   putem	   mora	   se	   obezbijediti	   učešće	   većine	   od ukupnog broja 
članova	  Savjeta“. 
 

Potpredsjednik Vlade i ministar pravde i ljudskih prava Duško	   Marković i izvršni	  
direktor Centra za antidiskriminaciju Ekvista Milan	  Šaranović	  predložili	   su	   izmjene	  u	  



članu	   8	   stav 3 kojim bi se obezbjedilo da u	   radu	   Savjeta	   mogu	   učestovovati	   i 

predstavnici	  državnih	   i	   lokalnih	   institucija, osim navedenih lica u izvornom tekstu 

Predloga poslovnika, bez	  prava	  odlučivanja,	  uz	  dodatak	  na	  kraju	  rečenice	  „i	  samo po 
tački	  dnevnog	  reda	  na	  koju su	  pozvani“. 
 

U	   dijelu	   rasprave	   o	   članu	   8,	   ZAKLJUČENO	   JE i da se poziv za sjednicu s predlogom 

dnevnog	  reda	  i	  pratećim	  materijalom,	  kao	  i	  zapisnikom	  sa	  prethodne	  sjednice,	  upućuje	  
članovima/icama	  Savjeta	  8 radnih dana prije	  održavanja	  sjednice. 
 

Takođe,	  u	  vezi	  sa	  članom	  16	  koji	  se	  odnosi	  na	  finansiranje	  rada	  Savjeta	  ZAKLJUČENO	  JE 

da se ostaje pri izvornom tekstu člana	  u	  pitanju. 

 

Izvršni	   direktor	   LGBT	   Foruma	   ''Progres'' Zdravko	   Cimbaljević	   je ocijenio da bi za 

potrebe	   budućeg	   rada	   Savjeta	   trebalo	   obezbjediti	   da	   interna	   komunikacija	   između	  
članova	  Savjeta	  ne	  bude	  dostupna	  licima	  koja	  su	  za	  potrebe	  konkretnih	  tačaka	  dnevnog	  
reda sjednica Savjeta pozvani da na istima prisustvuju. 
 
Tačka	  3	  – Razmatranje komentara EK na Zakon o zabrani diskriminacije i Zakon o 
zaštitniku	  ljudskih	  prava	  i	  sloboda	  Crne Gore 
 

U uvodnom dijelu rasprave pomoćnica	   ministra	   pravde i ljudskih prava Svetlana 
Rajković je predočila	   Nacrt odgovora Evropskoj komisiji koji je nastao kao rezultat 

konsultacija između	   predstavnika Ministarstva pravde i ljudskih prava i predstavnika 

Kancelarije	   zaštitnika	   ljudskih	   prava i sloboda Crne Gore, a na preporuku i savjet 

MVPiEI, budući	   da	   je	   Evropska	   komisija	   zahtijevala	   određenu	   reakciju	   na	   komentare	  
Venecijanske komisije koji su, u prilogu, dostavljeni	  Savjetu	  za	  zaštitu	  od	  diskriminacije.	   
 

Svetlana	  Rajković je	  ocijenila	  da	  se	  upućeni	  komentari	  EK	  mogu	  uvažiti	  kroz	   izmjene	  
oba zakona, te da bi eventualno trebalo formirati jednu manju ekspertsku grupu koja bi 

pripremila analizu navedenih zakona, dala preporuke za potencijalne izmjene i uzela u 

obzir i primjenu ovih propisa u prethodnom periodu. Istakla je da je to praksa koju bi 

trebalo uvesti, a kako se ne bi	   uvijek	   i	   nužno	  oslanjali	   samo	  na	  preporuke	  EK	  kada	   je	  
riječ	   o	   promjenama	   zakona,	   već	   i	   da	   se	   sami	   strateški	   odnosimo	   prema	   dosadašnjim	  
primjenama	  zakona	  i	  da	  ih	  prilagođavamo,	  ne	  samo	  Evropi,	  nego	  i	  potrebama	  u	  društvu. 

Potpredsjednik Vlade i ministar pravde i ljudskih prava Duško	  Marković	   je naglasio u 

slučaju	   Zakona	   o	   zabrani	   diskriminacije	   postoji	   preporuka	   Evropske	   komisije	   koja	   je	  
lako	   primjenjiva,	   ali	   da	   kada	   je	   riječ	   o	   Zakonu	   o	   zaštitniku	   ljudskih	   prava	   i	   sloboda	  
postoji pet preporuka, gdje makar dvije preporuke podrazumijevaju sa aspekta stavova 

Venecijanske	   komisije	   odgovarajuće	   ustavne	   promjene.	   U	   nastavku	   izlaganja,	  
potpredsjednik	   Vlade	   Marković	   je	   ukazao	   da	   prema	   stavu,	   odnosno	   komentaru	  
Ministarstva	   pravde	   i	   ljudskih	   prava	   postoji	   mogućnost	   da se ranije pomenute dvije 

preporuke	  zadovolje	  na	  podzakonskom	  nivou	  koji	  će	  omogućiti	  uvođenje	  standarda	  EK.	  
S tim u vezi, konstatovao je da Savjet	  treba	  da	  zaduži	  nadležna	  ministarstva	  ili	   formira	  
radnu grupu da napravi analizu primjene dva zakona, te da se kroz Program rada Vlade 

predvide	  izmjene	  zakona	  u	  trećem	  ili	  četvrtom	  kvartalu. 
 

Izvršni	  direktor	  LGBT	  Foruma	  ''Progres''	  Zdravko	  Cimbaljević	  je sugerisao da u izradu 

predmetne analize bude	  uključena	  kancelarija	  Ombudsmana. 



 

Izvršna	  direktorka	  NVO	  Centar	  za	  građansko	  obrazovanje	  (CGO),	  Daliborka	  Uljarević	  se	  
saglasila	  sa	  iznijetim	  predlogom	  u	  vezi	  zaduživanja	  nadležnog	  ministarstva	  da,	  uz	  učešće	  
institucije Ombudsmana, napravi analizu pomenutih zakona. Uputila je sugestiju da kada 

analiza	   bude	   završena, zaključci	   Radne	   grupe	   se	   dostave	   i	   predstavnicima	   civilnog	  
sektora	   radi	   davanja	   komentara,	   bez	   obaveze	   da	   isti	   budu	   uključeni	   u	   finalnu	   verziju	  
teksta. Upoznala je sagovornike da su predstavnici civilnog sektora pripremili 

komentare	   koje	   će	   poslati	   EK,	   i	   predložila	   da	   se	   isti	   daju	   na	   uvid	   Savjetu	   kako	   bi	   se	  
podstakla razmjena informacija. 

U	  vezi	  sa	  tačkom 3 dnevnog reda ZAKLJUČENO JE	  SLEDEĆE:  

Savjet je razmatrao komentare Evropske komisije na Zakon o Zaštitniku	  ljudskih	  
prava i sloboda Crne Gore i Zakon o zabrani diskriminacije, te je zaključio	  da	   je	  
potrebno da resorno ministarstvo u saradnji sa Kancelarijom Zaštitnika	   ljudskih	  
prava i sloboda, predstavnicima civilnog sektora i drugim relevantnim akterima, 
formira	   radnu	   grupu	   koja	   će	   pripremiti	   detaljnu analizu o usklađenosti 
predmetnih zakona sa preporukama Evropske komisije i drugih relevantnih 
međunarodnih institucija. 
 

Tačka 4  - Razmatranje Nacrta strategije za borbu protiv homofobije 2012 - 2017 
 

Ponuđeni Nacrt Strategije koju je uradio Radni tim za izradu ovog programskog 

dokumenta formiran je Odlukom	  potpredsjednika	  Vlade	  za	  politički	  sistem,	  unutrašnju	  i	  
spoljnu politiku. 

Kao uvod za raspravu potpredsjednik Vlade i ministar pravde i ljudskih prava Duško	  
Marković je naglasio da je ovaj Radni tim imao zadatak da pripremi programski 

dokument koji	   sadrži	   smjernice	   za	   unaprjeđenje	   antidiskriminacione politike Vlade i 

afirmaciju borbe protiv homofobije, te zaštitu	  ljudskih	  prava LGBT populacije.  

Koordinator ovog tima je bila Blanka	  Radošević	  – Marović (pomoćnik	  ministra	  pravde	  
i ljudskih prava), a zamjenik koordinatora, ispred NVO sektora Ivana Vojvodić	   – 
Vujović (predsjednik Upravnog odbora NVO ''Juventas'').  

Radni tim	   je	   održao	   tri	   sastanka,	   14.11.2011., 23.11.2011. i 12.03.2012. godine, na 

kojima su utvrđeni	   i	   distribuirani	   materijali radi dobijanja što	   potpunije	   analize	  
postojećeg	   stanja.	   Pripremljen	   je	   Nacrt	   strategije	   za	   borbu	   protiv	   homofobije	   koji	   se	  
odnosi	   na	   period	   od	   pet	   godina,	   a	   cilj	   ovog	   dokumenta	   je	   poboljšanje	   ukupnog	  
društvenog	  položaja LGBT osoba u Crnoj Gori i bolja integracija ovih lica u crnogorsko 

društvo	   što	   podrazumijeva	   konkretnu	   primjenu	   međunarodnih,	   pravnih	   i	   na	   njima	  
zasnovanih ustavnih i zakonskih standarda koji se odnose na ljudska prava, kao i 

sinhronizovane napore Vlade Crne	   Gore	   i	   organizacija	   civilnog	   društva	   na	   planu	  
pružanja političke	  i	  druge	  podrške	  zaštiti	  i unaprijeđenju	  ljudskih	  prava	  LGBT	  osoba.  

Potpredsjednik Vlade i ministar Duško	  Marković je naglasio da bi bilo neophodno da 

Savjet da jasne preporuke kako dalje treba raditi na novom dokumentu da bi on, zaista, 

imao	  onaj	   sadržaj	   i	   onaj	  karakter	  koji	  bi	  mogla	  Vlada	  verifikovati	  kao	  dokument svoje 

politike u ovoj oblasti. S obzirom	  da	  predloženi dokument uključuje	  izmjene	  niza	  zakona,	  
odnosno	  praktično	   revidiranje	   jednog	   značajnog	   seta	   zakona	  u	   crnogorskom pravnom 

sistemu, Savjet	   taj	   dokument	   može	   uzeti kao	   solidno	   polazno	   stanovište	   za	   izradu	  



konačnog	   dokumenta. Stoga predložio je formiranje nove radne grupe sastavljene od 

članova	   Savjeta	   i	   stručnjaka	   za	   pojedine	   važne oblasti koje Strategija treba da sadrži.	  
Formirana radna grupa bi trebala zatim da nastavi	   da	   radi	   na	   oblikovanju	   konačnog	  
dokumenta koji bi potom bio	   proslijeđen radnim tijelima Vlade i nakon rasprave na 

radnim tijelima Vlade dostavljen na verifikaciju Savjetu koji ga, nakon toga, upućuje	  
Vladi Crne Gore na usvajanje.  

 

Izvršni	  direktor	  LGBT	  Foruma	  ''Progres''	  Zdravko	  Cimbaljević	  je podržao u tom smislu 

formiranje uže radne grupe Savjeta u okviru	   Savjeta	   koja	   će	   praktično uskladiti sve 

potrebne djelove Nacrta strategije. 

 

Predstavnica	   NVO	   Centar	   za	   građansko	   obrazovanje (CGO), Daliborka	   Uljarević je 

podržala	   ponuđeni	   Nacrt Strategije za borbu protiv homofobije i sugerisala da se u 

zaključcima	  pohvali	  rad	  Radnog	  tima,	  ali	  i	  upozorila	  na	  rokove,	  odnosno	  potrebu	  bržeg	  
rada	   na	   unaprjeđenju	   dostavljenog	   materijala,	   a	   što	   bi	   uključilo	   i	   davanje sugestija 

elekronskim putem,	   kako	   bi	   se	   čitav	   posao	   okončao	   za	   sedam	   dana.	   U	   tom	   pravcu	   je	  
podržala	  formiranje	  uže	  radne	  grupe	  Savjeta	  koja	  bi	  bila	  vrlo	  operativna,	  a	  u	  kojoj	  će	  biti 

predstavnici civilnog sektora i Vlade.	   Ponudila	   je	   i	  neka	  personalna	  riješenja za sastav 

predložene	  radne	  grupe i to: Zdravka	  Cimbaljevića,	   izvršnog	  direktora	  LGBT	  Foruma	  
Progres, dr Jovana	   Kojičića, savjetnika predsjednika Vlade i Duška	   Markovića, 

potpredsjednika Vlade i ministra pravde i ljudskih prava. 

 

Ministar rada i socijalnog staranja Suad Numanović je pohvalio rad Radnog tima na 

izradi Nacrta strategije, ali je dodao da je potrebno revidirati taj materijal, posebno 

imajući	  u	  vidu da ne postoji ustavni osnov za prepoznavanje LGBT osoba u zakonima čije	  
izmjene	   se	   traže	   kroz	   predloženi	   materijal.	   Takođe,	   napomenuo	   da	   u	   dijelu	   nacrta	  
strategije gdje se govori o socio-ekonomskoj	   oblasti,	   postoje	   aktivnosti	   za	   čije	  
sprovođenje	  ne	  treba	  da	  budu	  zaduženi	  samo	  nosioci	  prepoznati	  predloženim	  nacrtom	  
strategije,	   te	  da	  se	  treba	  voditi	  računa	   i	  o	  rokovima	  realizacije	  navedenih	  aktivnosti.	   Iz 

razloga neophodnosti daljeg rada na nacrtu strategije, ministar	  Numanović	   je podržao	  
sugestiju potpredsjednika Markovića.  
 

Savjetnik predsjednika Vlade Jovan	  Kojičić je podržao	  predlog potpredsjednika Vlade i 

ministra pravde i ljudskih prava, kao i pohvalio rad Radnog tima.	  Takođe	  je predložio	  da 

pored NVO LGBT Forum Progres, u rad nove radne grupe treba	  uključiti i Aleksandra-
Sašu Zekovića kao eksperta u ovoj oblasti.  

Predsjednik Vlade dr Igor	   Lukšić je	   završio	   raspravu	   po	   ovoj	   tački	   dnevnog	   reda	  
ZAKLJUČUJUĆI SLEDEĆE:  

Savjet konstatuje da je razmotrio prvi Nacrt Strategije za borbu protiv homofobije koju 

je pripremila	   Radna	   grupa	   sačinjena	   od	   predstavnika	   civilnog	   sektora	   i	   resornih	  
ministarstava. Savjet je pozdravio i	   zahvalio	   na	   dosadašnjem radu Radnog tima, te 

konstatovao prestanak njegovo rada. Ujedno, Savjet je naglasio neophodnost nastavka 

rada na izradi finalne verzije strategije. S tim u vezi, na	  osnovu	  čl.	  15	  Poslovnika	  o	  radu	  
Savjeta treba formirati novu Radnu grupu koja	   će	   raditi	   na	   izradi	   finalnog	   teksta	  
Strategije u sastavu: Jovan	   Kojičić, savjetnik predsjednika Vlade; Tamara	   Milić, 

samostalni savjetnik u Ministarstvu prosvjete i sporta; Svetlana	  Rajković, pomoćnica	  
ministra pravde i ljudskih prava; Srđa	  Korać, iz Uprave policije; Krsto	  Vukadinović iz 

Ministarstva prosvjete i sporta, Aleksandar-Saša	  Zeković, nezavisni ekspert, Zdravko 



Cimbaljević, izvršni	  disrektor	  LGBT	  Foruma ''Progres'' i Daliborka	  Uljarević, izvršna 

direktorka CGO-a.  

Zadatak radne grupe je da do naredne sjednice Savjeta, koja bi trebala biti krajem 
februara 2013. godine, radi na izradi finalnog nacrta strategije u kojem će 
ponuditi jasne preporuke, smjernice i ciljeve, obezbijediti učešće	   javnosti	   i 
eventualno	   angažovati međunarodnu ekspertizu u odnosu na Nacrt dokumenta 
prije njegovog usvajanja.  
 
Daliborka	   Uljarević	   je	   izrazila	   rezervu	   prema	   tako	   dugom	   roku,	   posebno	   imajući	   u	  
vidu, kako je navela, da	   je	  dostavljen	   jedan	  kvalitetan	  dokument	   i	  da	  bi	   formiranje	  uže	  
RG	   trebalo	   da	   bude	   u	   cilju	   provjere	   već	   postojećeg,	   pa	   samim	   tim	   nema	   potrebe	   za	  
dodatnih	  šest	  mjeseci	  rada.	  Takođe, izrazila je rezervu	  prema	  sopstvenom	  učešću	  u	  toj	  
RG, jer je njen predlog bio da to bude mala i operativna RG.  

Predsjednik Vlade Lukšić je	   naveo	   da	   zbog	   objektivnih	   ograničenja,	   koja	   će	   uključiti	   i	  
formiranje nove Vlade, nije realno imati manji rok niti je potrebno	   ići	   zbog	   rokova	  na	  
štetu	  kvaliteta	  samog	  dokumenta. 

 

Savjetnik predsjednika Vlade dr Jovan	  Kojičić se	  saglasio	  sa	  ocjenom	  da	  ne	  treba	  žuriti	  
po	  svaku	  cijenu	  sa	  donošenjem	  Strategije,	  a	  imajući	  u	  vidu	  njen	  ukupni	  značaj.	  Ukazao	  je	  
da	  nakon	  što	   radna	  grupa	  definiše	  nacrt	  Strategije,	   treba	  ostaviti	  vremenski period od 

mjesec	   dana	   kako	   bi	   međunarodni	   eksperti	   mogli	   da	   daju	   svoje	   mišljenje	   i	   upute	  
sugestije koje zatim treba inkorporirati u tekst Strategije. Ocijenjeno da Strategija treba 

da ponudi viziju borbe protiv homofobije u periodu od pet godina, a da se svake godine 

treba usvajati akcioni plan gdje bi bile navedene konkretne i realne aktivnosti za svaku 

od	   oblasti	   definisane	   Strategijom.	   Samim	   tim,	   savjetnik	   Kojičić	   je	   zaključio	   da	  
predloženim	  članovima	  RG	  treba	  dati	  prostora	  da	  kreativno	  pristupe	  definisanju finalne 

verzije Strategije. 

 

Tačka	  5	  – Izrada	  Programa	  rada	  Savjeta	  za	  zaštitu	  od	  diskriminacije 
 
U	  vezi	  sa	  tačkom 5 dnevnog reda, predloženo	  je	  i	  usvojeno	  formiranje Radne grupe u 
sastavu	  Jovan	  Kojičić,	  Milan	  Šaranović	  i Blanka	  Radošević-Marović,	  koji	  će	  raditi na 

pripremi Programa rada Savjeta za narednu godinu,	   a	   koji	   će	   na	   narednoj	   sjednici	  
Savjeta biti razmotren i usvojen. 

 

Tačka	  6	  - Tekuća	  pitanja 
 

 U	  okviru	  ove	  tačke,	  Savjetu	   je	  podnijet	  na	  uvid Izvještaj	  stručnog	  radnog tima o 

zastupljenosti	   LGBT	   prava	   u	   udžbenicima, koji je prezentirao član	   radnog tima 

Sabahudin	   Delić,	   pomoćnik	   ministra	   za	   manjinska	   prava. Ovim radnim timom je 

koordinirao Aleksandar-Saša	   Zeković,	   stručnjak	   za	   ljudska	   prava,	   a	   u	   njegovom	  
sastavu	   bili	   su	   i	   pomoćnica	   ministra Blanka	   Radošević	   – Marović, zatim Nada 
Durković iz	   Zavoda	   za	   udžbenike	   i	   nastavna	   sredstva	   i	  Radoje	  Novović iz Zavoda za 

školstvo. 

Rješenjem	  potpredsjednika	  Vlade za	  politički	  sistem,	  unutrašnju	  i	  spoljnu	  politiku,	  broj	  
10-10621, od 25.10.2011. godine, formirana su tri radna tima, od kojih je jedan trebao 

da pripremi navedenu analizu. Analizom	  su	  obuhvaćeni	   i relevantni nastavni planovi i 



programi, kao i udžbenici	   utvrđeni	   i	   odobreni	   za	   upotrebu	   u	   osnovnim	   školama, 

srednjim	   stručnim školama	   i	   gimnazijama. Analizirano je ukupno 13 predmetnih 

udžbenika	  od	  čega	  4	  za	  osnovnu	  školu, 8	  za	  opštu	  gimnaziju	  i	  1	  za	  srednju	  stručnu	  školu,	  
koji su dostavljeni u prilogu predmetne analize. Konstatovano	   je	   da	   su	   ti	   udžbenici,	  
pogotovo	  u	  poslednjoj	  deceniji,	  prošli	  kroz	  značajan	  kvalitativni	  razvojni	  put	  po	  pitanju	  
sadržaja,	   strukture,	   grafičke	   i	   tehničke	  opreme	   i	   vizuelnog	   identiteta,	   te	  da	  odražavaju	  
ono	  što	  jesu	  i	  zakonske	  i	  strateške	  smjernice	  zacrtane	  i	  u	  pozitivno-pravnim propisima, 

ali	  i	  strateškim	  opredjeljenjima	  Vlade Crne Gore. Takođe,	  u	  fokusu	  interesovanja	  radnog	  
tima bilo je i 14 obaveznih i izbornih predmeta gdje je analiza pokazala da crnogorski 

predmetni	   programi	   u	   cjelini	   uglavnom	   promovišu	   ljudska	   prava	   i	   pružaju	   relativno	  
uspješne	  temeljne	  smjernice	  za	  razvoj	  demokratske,	  političke	  kulture	  mladih.	   

ZAKLJUČENO	  JE: da se Savjet upoznao sa analizom Radnog tima o LGBT pravima u 
školskim	  udžbenicima,	  te	  da	  smatra	  za	  potrebnim	  da	  se	  nalazi	  ovog Radnog tima  
uzmu u obzir pri izradi finalne verzije Strategije za borbu protiv homofobije. 
Radnom timu kojim je ovim prestao rad zahvaljeno je na	   izrađenoj	   kvalitetnoj	  
analizi. 
 

 U nastavku rada Savjeta, Zdravko	   Cimbaljević	   je obavijestio savjet da 

finansiranje LGBT	   skloništa	   traje	   do	   kraja	   decembra 2012. godine i da bi bilo dobro 

ukoliko bi se obezbijedila trajnija podrška	  od	  strane	  Vlade	  tom	  projektu.	  Taj predlog je 

podržala	   i	  Daliborka	  Uljarević,	   apelujući	   takođe	  da	  Vlada	  nađe	   sistemski	  mehanizam	  
podrške	  LGBT	  skloništu,	  što	  je	  podržano	  od	  strane	  ostalih	  članova	  Savjeta. 
 

Predsjednik Savjeta Igor	   Lukšić je	   predložio	   da se iskoristi institut elektronskog 

odlučivanja, te da se na taj način, pod tekućim	   pitanjima, pripremi informacija o 

dosadašnjem	   radu	   skloništa i taj materijal bi, onda, kandidovali za elektronsko 

odlučivanje.	  Potom,	  Savjet	  će	  preporučiti	  Vladi	  da	  razmotri	  obezbjeđivanje	   finansijskih 

sredstava	  za	  podršku projektu	  u	  najvećem	  mogućem	  procentu	  koji	  bude	  realan. 

 

 O posljedicama požara	   u	   izbjegličkom	   naselju	   Kamp	   Konik	   1, informaciju o 

dosadašnjim	   aktivnostima	   na	   suzbijanju	   posljedica	   požara	   iznio	   je	   ministar rada i 

socijalnog staranja dr Suad	   Numanović,	   a	   potom	   je	   svoje	   viđenje predočio	   Savjetu	  
predstavnik	  Udruženja	  raseljenih	  Roma	  i	  Egipćana,	  gospodin	  Gani Pajzitaj. 

Ministar rada i socijalnog staranja dr Suad Numanović je informisao Savjet o problemu 

Romske	  i	  Egipćanske	  populacije	  nakon	  požara	  u	  Kampu	  Konik 1 koji je izbio 24.07.2012. 

godine kada je izgorelo 29 baraka, a 150 porodica sa ukupno 800 članova	  je	  ostalo	  bez	  
krova nad glavom. Odmah se pristupilo formiranju Operativnog tima koji je preuzeo 

koordunaciju	   svih	   potrebnih	   mjera	   i	   aktivnosti	   da	   se	   ovaj	   problem	   riješi	   što	   brže	   i	  
efikasnije.  

Pomoćnik	  ministra	  Delić	  je	  upoznao	  članove	  Savjeta	  da	  se	  djelovalo	  interventno	  i	  da	  je	  u	  
roku	  od	  24	  časa	  postavljeno	  152	  šatora	  čime	  je	  bio	  obezbjeđen	  privremeni	  smještaj	  za	  
sve	   ugrožene	   porodice.	   Informisao	   da	   je	   uz	   podršku	   UNHCR	   sa	   Glavnim	   gradom	   bila	  
obezbjeđena	   organizacija	   dnevne	   distribucije	   680	   obroka,	   što	   je	   trajalo	   do	   15.	  
septembra. Kao veoma bitno ocijenio je da je od	  prvog	  dana	  obezbijeđena	   i	   kvalitetna	  
medicinska	  zaštita	  kroz	  postavljanje	  dva	  kontejnera	  gdje	  je	  napravljen	  pult	  za	  pružanje	  
medicinske	  zaštite	  što	  je	  bio	  rezultat	  donacije	  Američke	  ambasade. 



Takođe,	   međunarodne	   organizacije	   u	   Crnoj Gori su pohvalile brzu i efikasnu reakciju 

kada	   je	   ova	   situacija	   nastupila,	   a	   kao	   posebno	   značajno,	  ministar je naveo,	   pored	   više	  
raznih donacija, i potpisivanje ugovora sa Evropskom bankom za razvoj o donaciji u 

vrijednosti od 400.000 EUR, sa namjerom da se stanovnici kampa Konik 1 zbrinu na 

kvalitetan	  način.  

 

Nakon opsežne	   informacije	   o	   preduzetim	   aktivnostima	   na	   riješavanju	   ovog	   problema,	  
svoj stav, ispred Udruženja	  raseljenih	  Roma	  i	  Egipćana	  u	  CG, iznio je Gani Pajazitaj. 

Kao	   suštinske probleme je istakao nemogućnost	   ravnopravnog	   uključivanja	   ove	  
populacije	   u	   crnogorsko	   društvo usled	   postojećih	   predrasuda, a potom je govorio o 

konkretnim	  problemima	  nastalim	  nakon	  požara koji je zahvatio kamp Konik 1.  

Kao odgovor na to, ministar dr Suad	   Numanović je rekao da će	   biti	   postavljeni 

kontejneri kao privremeno rješenje	  do izgradnje 120 stambenih jedinica za pripadnike 

naselja kampa Konik 1, što	   će	   se	   realizovati	   kroz	   IPA	   projekte, sledeće	   godine, a 

definitivno	  rešenje	  kampa Konik 1 i Konik 2 će	  se	  odvijati	  kroz	   regionalni	  projekat	  do 

kraja 2016. godine. 

 

Po ovom pitanju ZAKLJUČENO	   JE da je Savjet upoznat sa Informacijom koju je 
pripremilo Ministarstvo rada i socijalnog staranja, te da isto ministarstvo treba da 
ubrza	  sve	  aktivnosti	  koje	  se	  tiču	  realizacije	  mjera	  koje	  su	  u toku, kao i onih koje su 
u	  toku.	  Savjet	  se	  upoznao	  sa	  stavovima	  predsjednika	  Udruženja	  raseljenih	  Roma	  i	  
Egipćana	  u	  Crnoj	  Gori	  Ganija Pajazitaja i	  zaključio	  da	  je	  potrebno	  u	  cilju	  realizacije	  
svih	   aktivnosti	   koje	   se	   tiču	   poboljšanja	   položaja	   raseljenih	   Roma	   i	   Egipćana 
ostvariti neposredniju komunikaciju	   sa	   nadležnim	   institucijama,	   kao	   i	   uključiti	  
predstavnike	  Udruženja	  u	  rad	  Operativnog	  štaba	  ili	  realizaciju	  svih	  mjera	  koje	  ih	  
se	  neposredno	  tiču. 
 

 Predstavnica	   NVO	   Centar	   za	   građansko	   obrazovanje,	   Daliborka	   Uljarević je 

insistirala da	   se	   traži	   odgovornost Uprave	   policije	   u	   vođenju	   pretposljednjeg	   i 

poslednjeg	  slučaja	  napada	  na	  LGBT	  osobe. (Događaj od 10. septembra kada su napadnuta 
tri lica koja su prepoznata kao	   podržavaoci	   prava	   seksualnih	  manjina	   i	   kasnije kada je 
ponovljen napad na jednog od njih).   

Prema informacijima D. Uljarević,	   bilo je značajnih	   propusta	   u	   radu policijskih 

službenika	   i	   smatra da o tome treba Savjet  da zatraži	   detaljne	   informacije od Uprave 

policije,	   sa	   čim	   se	   predsjednik	   Vlade	   dr	   Igor	   Lukšič složio	   navodeći	   da	   je	   izjašnjenje	  
policije dobijeno u određenoj	   mjeri,	   ali	   i	   ističući	   da se na bazi ove intervencije treba 

tražiti	  dopuna	  kako	  bi	  se	  dobio	  objektivan	  iskaz	  za	  narednu	  sjednicu	  Sajveta,	  a	  možda i 

pozvao direktor Uprave policije ili neko unutar policije ko se bavi tim pitanjima da daju 

odgovore	  na	  sva	  pitanja	  koja	  se	  odnose	  na	  pomenute	  slučajeve,	  nakon	  čega	  bi	  se	  mogao	  
zauzeti stav ispred Savjeta o istima. 

 

 Predstavnik NVO Centar	  za	  antidiskriminaciju	  „EKVISTA“ Milan	  Šaranović	  je pod 

tačkom	  razno,	   takođe,	   informisao	  o	  obijanju kombija	  Udruženja	  mladih	  sa	  hendikepom	  
Crne Gore od 10. oktobra 2012. godine sa predlogom da	  se	  zatraži	  od	  Uprave	  policije	   i 
informacija dokle	  se	  stiglo	  sa	  istraživanjem	  ovog	  slučaja. 
 



 Po pitanju slučaja	  govora	  mržnje	  novinara M.Milačića i	  službenice Ministarstva za 

manjinska prava K. Pecović, ocijenjeno	   da	   je	   zabrinjavajuće	   takvo	   ponašanje,	   te	   da	  
zaključak	  Sajveta	  u	  slučaju	  službenice	  K.	  Pecović	  treba	  da	  bude	  zahtjev	  Ministarstvu	  da	  
sprovede	  odgovarajući	  postupak.	   

Savjet je takođe	  najoštrije	  osudio	  širenje	  govora	  mržnje	  u	  odnosu	  na	  LGBT	  populaciju,	  
kao i objavljivanje autorskih tekstova, u pojedinim medijima, kojima se izražava	  
netrpeljivost i netolerancija prema LGBT osobama. 

Prepoznato	   da	   se	   u	   periodu	   između	   održavanja	   dvije sjednice Savjeta desilo nekoliko 

incidenata	  koji	  zaslužuju	  osudu	  od	  strane	  Savjeta,	   te	  da	   to	   treba	   istaći	  u	  saopštenju	  za	  
javnost, kao i	   ohrabriti	   u	   određenoj	   mjeri	   napore	   Uprave	   policije	   na	   planu	   daljeg 

rasvjetljavanja	  postojećih	  slučajeva,	  kao	  i	  njihove prevencije. 

Sjednica	  je	  završena	  u 13:00	  časova. 
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